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 »فرهیختگان« در گفت و گو با فعالان دانشجویی بررسی کرد

ماجرای تراژدی کرمانشاه زیر ذره بین دانشجویان

بیش از یک دهه پیش بود که اداره اوقاف کرمانشاه زمین های شهرک فدک را 

به صورت قولنامه ای فروخته یا به صورت اجاره ای در اختیار مردمی قرار داده بود که 

به دلیل مشکلات مالی مجبور شده بودند به سمت خرید زمین های این شهرک بروند. 

زمین هایی که البته از همان زمان تاکنون شهرداری ادعای مالکیت آنها را داشته و 

این مهم دلیلی برای شهرداری کرمانشاه شده تا از صدور هرگونه مجوز ساخت در این 

زمین ها خودداری کند. البته مردمی که بابت حضور در این زمین ها پول پرداخته کرده 

بودند نیز بعد از اینکه رفت وآمدهایشان را به شهرداری برای دریافت صدور ساخت 

بی نتیجه می بینند، شروع به ساخت ساختمان در آن می کنند. ساختمان هایی که 

از حیث قانونی، مجوزهای لازم را ندارند و به عنوان ساخت وسازهای غیرمجاز شناخته 

می شوند. مردم در این منطقه نزدیک به 12 سال با وجود اختلافات میان شهرداری 

و اداره اوقاف در این ساختمان های ساخته شده روی این زمین ها سکونت داشتند، 

اما درنهایت اختلاف میان این دو دستگاه به ضرر اهالی تمام می شود و ماموران 

شهرداری در هفتمین روز از خردادماه با ورود به این شهرک اقدام به تخریب برخی 

منازل می کنند. شاید تا اینجا صرفا مساله، بحث تخریب چند خانه که بدون مجوز 

ساخته شده، باشد، اما به دلیل اقدام خلاف قانون ماموران اجراییات شهرداری در 

تخریب و همچنین برخورد نامناسب آنها با اهالی منطقه، آسیه پناهی که به همراه 

پنج نفر دیگر از اعضاى خانواده خود در خانه اش یا بهتر بگوییم آلونک 12 متری اش 

زندگی می کرد، در اثر استفاده بیش از حد ماموران از اسپری فلفل فوت می کند و 

همین اتفاق سرآغاز ورود پرونده شهرک فدک کرمانشاه به فاز جدیدی می شود که 

همچنان نیز ادامه دارد. 

 چرا تخریب خانه ها در منطقه فدک کرمانشاه برای شهرداری دردساز شد؟

در اصل نحوه ورود ماموران شهرداری که منجر به فوت آسیه پناهی شده، حالا به 

یکی از دغدغه های اصلی تشکل های دانشجویی کرمانشاهی مبدل شده و فعالان 

دانشجویی از همان روز اول انتشار خبر و فیلم این اتفاق، وارد میدان شده اند تا 

بتوانند علاوه بر سپردن ماموران متخلف شهرداری به دست قانون، راهکاری برای 

رفع مشکلات مردم شهرک فدک پیدا کنند. شهرکی که حالا نام آن نه تنها بر زبان 

کرمانشاهی ها جاری شده بلکه یک ایران آن را می شناسد.

 

 تشکل های دانشجویی پای کار آسیه پناهی ها

در همان روزهای ابتدایی نه تنها معاون اجراییات شهرداری بلکه شهردار منطقه نیز 

برکنار شد، اما تشکل های دانشجویی نیز بیکار ننشستند و در همان ابتدای کار با 

صدور بیانیه به این اتفاق تلخ واکنش نشان دادند. 

در بخشی از بیانیه بسیج دانشجویی دانشگاه رازی درباره فوت آسیه پناهی این طور 

آمده است: »خانم آسیه پناهی به همراه فرزندان دخترش یکی از خانواده  های ساکن 

در این منازل بوده که در آلونکی 12متری ساخته شده روی زمینی که قولنامه  آن را 

داشته، آسیب دیده و به گفته اهالی منطقه به دلیل استنشاق بیش از حد اسپری 

فلفل دچار سکته قلبی شده و بعد متاسفانه فوت می کند. در خبرها نیز آمده بود که 

مرحوم خانم پناهی معتاد بوده و علت مرگ این بوده است، اما با پرسش هایی که از 

اهالی منطقه شد، اصلاچنین خبری و اتهامی از اساس کذب بوده و حتما مسئولان 

شهرداری در برابر این اتهام زنی نیز باید پاسخگو باشند. مسئولان شهرداری کرمانشاه 

پس از انتشار خبر فوت خانم پناهی برای به انحراف کشاندن موضوع و کتمان وقایع 

رخ داده در صحنه تلاش می کنند و متاسفانه صداوسیما نیز برخلاف گزارش های 

تهیه شده در صحنه از مردم آنجا، در گزارش های خبری پخش شده  خود به تقلیل 

موضوع و عدم بیان کامل وقایع صورت گرفته اقدام کردند که این امر در این شرایط 

موجب تنفر از صداوسیما و کاهش اعتماد به نظام می شود.«

از طرف دیگر نیز انجمن اسلامی دانشجویان مستقل دانشگاه رازی پیش از ورود 

برای پیگیری این مساله اقدام به انتشار بیانیه ای کرد که در بخشی از آن آمده است: 

» شورای شهر کرمانشاه به عنوان منتخب مستقیم مردم، انتخاب کننده ی شهردار 

و ناظر بر  عملکرد شهرداری، بار اصلی مسئولیت را به دوش دارد. سکوت و سخنان 

محافظه کارانه به هیچ عنوان نمی تواند از مسئولیت این شورا درخصوص حادثه ی 

شهرک فدک بکاهد. همچنین افراط و تفریط در نمایان ساختن ابعاد این حادثه به 

معضلی مترتب بر اصل ماجرا تبدیل شده است. سیاه نمایی و سوءاستفاده  مغرضان 

و ضدانقلاب و بعضا همراهی هیجانی عده ای در داخل و همچنین ساده انگاری و کم 

اهمیت جلوه دادن ماجرا هر دو به یک اندازه معضل آفرین و خلاف واقعیات موجود 

هستند که قطعا اهدافی به جز رسیدگی به وضعیت حاشیه نشینان کرمانشاهی را 

دنبال می کنند. «

 شریفی ها هم پای کار آمدند

در کنار فعالین دانشجویی دانشگاه رازی، دانشجویانی از دانشگاه صنعتی شریف 

نیز وارد میدان شده اند و با حضور در شهرک فدک پای درددل مردم این منطقه 

نشسته اند. مردمی که از برخورد نامناسب واحد اجراییات شهرداری منطقه شان به 

صنعتی شریفی ها گلایه می کنند و از چگونگی به قتل رسیدن آسیه پناهی صحبت 

می کنند، پیرزنی که در ابتدا رسانه ها از اعتیاد او سخن به میان آورند اما اهالی 

این منطقه استفاده از اسپری فلفل و بیماری او را علت اصلی مرگش می دانند و 

حالا تشکل های دانشجویی تهرانی در کنار کرمانشاهی ها پیگیر مطالبات مردم 

منطقه شده اند. 

 قوه قضائیه به سرعت به حادثه رخ داده در شهرک فدک کرمانشاه ورود کند

رضا صالحی، مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه رازی در گفت وگو با »فرهیختگان«، 

درباره اتفاق رخ داده در شهرک فدک کرمانشاه و فوت آسیه پناهی با تاکید بر اینکه 

مساله اصلی اختلاف بین اوقاف و شهرداری بر سر این قطعه زمین است، گفت: 

»ادعای شهرداری این است که این منطقه به پارک شهری تبدیل شده و اداره اوقاف 

نیز باید 80درصد هزینه هایی که از مردم بابت فروش یا اجاره زمین دریافت کرده، به 

شهرداری بدهد و براساس روایتی که مردم دارند، اداره اوقاف این هزینه را پرداخت 

کرده، اما شهرداری این مساله را انکار می کند.« 

 دعوای بین شهرداری و اوقاف ادامه دار است

او ادامه داد: »همچنان دعوای بین شهرداری و اوقاف ادامه دار است و باید به این 

مساله نیز اشاره شود که متاسفانه مردم در آن منطقه به معنی واقعی ساخت وساز 

غیرمجاز داشته و حدود 100 منزل به این شکل ساخته شده است، البته شهرداری 

در ابتدا که کار ساخت وساز غیرمجاز در آنجا شروع شد، یعنی حدود 10 سال پیش 

جلوی این کار را نگرفته و امروز شاهد هستیم که حدود 100 منزل در آنجا ایجاد 

شده؛ بااین حال جدیدا شهرداری از ساخت وسازهای جدید جلوگیری می کند، اما 

تکلیف این تعداد خانه که در اصل یک محله را شکل داده، نامشخص است.«  او ادامه 

داد: »راه حل رفع مشکل منطقه فدک این است که یا شهرداری مجوز ساخت وساز 

را به مردم بدهد یا درغیر این صورت، این ارگان باید به تعداد متراژی که مردم در 

آنجا ساخت وساز کرده اند، در محله ای دیگر به آنها زمین دهد تا بتوانند در محله 

جدید اقدام به ساخت منزل کنند و بعد از آن شهرداری اقدام به تخریب منازل در 

منطقه فدک کند.« 

مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه رازی تصریح کرد: »بحث تخصیص منطقه جدید به 

مردم از سوی شهرداری را مطالبه کرده ایم و نیاز است جلسه ای با حضور، استانداری، 

دادستانی، اوقاف و شهرداری و نماینده مردم تشکیل شود که متاسفانه همچنان 

برخی از این ارگان ها هماهنگی  های لازم برای برگزاری جلسه را انجام نداده اند.« 

صالحی گفت: »درحال حاضر دادستانی درگیر پیگیری پرونده قتل آسیه پناهی و 

برخورد نامناسب ماموران شهرداری با مردم است و باید منتظر نظر پزشکی قانونی 

درباره قتل بمانیم. از طرف دیگر ما با دادستانی جلساتی را برگزار کرده ایم و مستنداتی 

را که مردم درباره استفاده ماموران از اسپری فلفل، نوع لباس، تجهیزات و... در 

اختیارمان گذاشته اند، به دست آنها رسانده  ایم؛ ماموران شهرداری درحالی به این 

منطقه رفتند که از تجهیزات رابطان قضایی استفاده کرده بودند و همچنین برخورد 

نامناسبی را با مردم منطقه داشتند که حتما این مساله را دنبال خواهیم کرد.« 

او اظهار داشت: »واحد اجراییات شهرداری در اجرای حکم تخریب برخورد غیرانسانی 

داشته و این مساله جای بحث دارد که اصلا حکم تخریب بر چه اساسی صادر 

شده؟ چراکه ایرادات قانونی به این حکم وارد است؛ یکی از آنها چرایی صدور حکم 

تخریب درصورت وجود قولنامه هایی است که بین اداره اوقاف و مردم وجود دارد و 

باید مشخص شود که در دستگاه قضا چه اتفاقی رخ داده که این دستگاه اقدام به 

صدور حکم تخریب کرده است.« 

مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه رازی با بیان اینکه متاسفانه واحد اجراییات 

شهرداری به مردم منطقه فرصت تخلیه لوازم شان را نیز نمی دهد و حتی یکی از 

منازل با لوازم تخریب می شود؛ اظهار داشت: »تشکل های دانشجویی پیش  تر نیز 

به صورت پارتیزانی فعالیت هایی را در حوزه مشکلات مربوط به سرپناه مردم انجام 

داده اند که ازجمله آن می توان به مساله ده ونک اشاره کرد؛ اما اتفاقی که در منطقه 

فدک کرمانشاه رخ داده، به نوعی نقطه عطف تشکل ها در این حوزه محسوب می شود 

و قطعا پیگیر مساله خواهیم بود و حتما دنبال حل شدن مشکل مردم خواهیم بود.«

 

 انتظارمان ورود جدی قوه قضاییه 

به مساله شهرک فدک است

صالحی با تاکید بر اینکه انتظارمان این است که قوه قضائیه به سرعت وارد میدان شود 

و این مساله را پیگیری کند، خاطرنشان کرد: »تمام تلاش مان این است که بتوانیم 

مسئولان مربوطه در این اتفاق را به خط کرده و آنها را وارد میدان کنیم تا مشکل را 

برطرف کنند و از آنجا که سازمان بازرسی وارد حوزه شده و دستگاه های مختلف پیگیر 

مساله شده اند، مسئولان استانی قطعا این مشکل را رفع خواهند کرد. بااین حال 

نباید فراموش کنیم که مساله اصلی در این حوزه اختلاف اوقاف و شهرداری است 

که درصورت رفع آن دیگر شاهد دعوا بین دستگاه ها نیستیم و بالطبع مشکل مردم 

نیز برطرف خواهد شد.« 

 هدف تشکل ها از پیگیری حادثه شهرک فدک؛ جلوگیری از تکرار آن است

 سبحان اعظمی، دبیرکل انجمن اسلامی دانشجویان مستقل دانشگاه رازی 

کرمانشاه نیز درباره پیگیری مساله شهرک فدک گفت: »قرار است طی چندروز آینده 

با دادستان استان صحبت کنیم تا بتوانیم بخشی از مشکلات مربوط به این منطقه را 

از طریق دادستانی برطرف کنیم؛ همچنین روز گذشته نیز با فرماندار صحبت هایی 

را داشتیم که البته به دلیل جلسه او، صحبت هایمان ناتمام ماند و قطعا بحث فوت 

آسیه پناهی و به طور کلی مناطق حاشیه نشین را به طور جدی دنبال خواهیم کرد.«  

او ادامه داد: »درنظر داریم با سایر تشکل  های استان کرمانشاه نیز جلساتی را داشته 

باشیم تا در آن با رایزنی دیگر فعالان دانشجویی به پیشنهادهایی برای رفع مساله 

شهرک فدک برسیم و این پیشنهادها را در اختیار شهرداری قرار خواهیم داد. باید 

ورود تشکل  ها به مباحث این چنینی بسیار جدی تر از قبل دنبال شود، هرچند در 

گذشته شاهد ورودهای مصداقی تشکل ها به برخی موضوعات مانند اتفاقی که برای 

اهالی ده ونک رخ داد، بودیم اما در کل ساخت وسازهای غیرمجاز و اختلافات موجود 

میان دستگاه های مختلف بر سر تملک زمین ها باید به صورت ویژه دنبال شود.« 

دبیرکل انجمن اسلامی دانشجویان مستقل دانشگاه رازی کرمانشاه با تاکید بر 

اینکه ورود تشکل ها باید به گونه ای باشد تا دیگر شاهد وقوع چنین حوادثی نباشیم، 

بیان داشت: »روز گذشته رئیس قوه قضائیه نیز عنوان کرد که باید این موضوعات 

به طور جدی دنبال شود و یکی از وظایف تشکل ها مطالبه گری در این حوزه است؛ 

در اصل تشکل ها می توانند با پیگیری ویژه این قبیل مسائل شاهد به نتیجه رسیدن 

پرونده هایی مانند شهرک فدک باشند.« 

 تلاش می کنیم پیگیری هایمان 

منحصر به کرمانشاه نشود

اعظمی اظهار داشت: »به فرماندار کرمانشاه گفتیم که آسیه پناهی زنده نخواهد شد 

و تنها هدف مان از پیگیری این موضوع آن است که بتوانیم از تکرار این قبیل اتفاقات 

جلوگیری کنیم و تا به نتیجه رسیدن مساله شهرک فدک موضوع را دنبال خواهیم 

کرد؛ از طرف دیگر یکی از موضوعات مرتبط با این شهرک نحوه ورود ماموران شهرداری 

است تا جایی است که حتی دادستانی کل کشور نیز اعلام کرده این ماموران به صورت 

غیرمجاز و با استفاده از گاز اشک آور وارد منطقه شده اند و حتما این مساله را به صورت 

جدی دنبال می کنیم تا ضمن برخورد با عاملان این اتفاق، دیگر در آینده شاهد وقوع 

چنین مسائلی نباشیم.«  او با بیان اینکه در تلاش هستیم مشکلات مربوط به شهرک 

فدک تنها محدود به کرمانشاه نباشد، تصریح کرد: »هفته آینده جلسه شورای عمومی 

انجمن اسلامی دانشجویان مستقل برگزار می شود و حتما در این جلسه مطرح می کنیم 

که دبیران کل در سطح کشور پیگیر مساله شوند تا در هیچ کدام از استان های کشور 

شاهد چنین مسائلی نباشیم.« دبیرکل انجمن اسلامی دانشجویان مستقل دانشگاه 

رازی کرمانشاه خاطرنشان کرد: »درنظر داریم پیشنهاد جمع آوری کمک های مردمی برای 

منطقه فدک را نیز در جلسه آینده مطرح کنیم و اگر امکان داشته باشیم کمک هایی را به 

دست مردم این منطقه به ویژه افرادی که در اتفاق اخیر خانه شان تخریب شده، برسانیم.«

۰۰:۰۰پایان غلط گیری۰۰:۰۰شروع غلط گیری۰۰:۰۰پایان صفحه آرایی۰۰:۰۰شروع صفحه آرایی

سه شنبه ۱۳ خرداد ۱۳۹۹   شماره ۳۰۵۲

نظارت به معنای مچ گیری نیست

غلامی با بیان اینکه نظارت به معنای مچ گیری نیست بلکه به معنای 

هماهنگی در اجرای درست ضوابط، بخشنامه ها و حرکت در مسیر 

صحیح اهداف و برنامه های آموزش عالی از طریق رفع کاستی ها و 

شاخص کردن نقاط قوت است، گفت: »ارتباط مستمر و محترمانه با 

مجموعه های علمی بسیار مهم است و قرار نیست در این مرکز نقش 

ناظم به معنای اخص را ایفا کنیم، چراکه ما درواقع کمک کننده بهبود 

کیفیت در مراکز آموزش عالی جوان هستیم.« 

غلامی با تاکید بر حفظ جایگاه و شأن روسای دانشگاه های کشور 

افزود: »روسای دانشگاه ها شخصیت های معتبر علمی کشور هستند 

و نباید در هیچ بخشی، رفتاری صورت گیرد تا این افراد احساس 

آزردگی و کم لطفی کنند، لذا تاکید داریم که حفظ جایگاه والای آنها 

همیشه مدنظر باشد.« 

نسخه جدید پیام 2 قابل مقایسه با نمونه قبلی نخواهد بود

سیداحمد معتمدی، رئیس دانشگاه امیرکبیر گفت: »قرارداد ساخت ماهواره پیام2 اواخر سال گذشته منعقد شد، اما هر زمان هزینه 

فاز نخست ماهواره پیام2 پرداخت شود، مراحل ساخت آن را آغاز می کنیم، چراکه این دانشگاه آمادکی کامل را برای ساخت ماهواره 

سنجشی پیام2 دارد، از طرفی باید بگویم طراحی جدید ماهواره پیام2 توسط سازمان فضایی تایید و مشخصات آن نهایی شده است و 

ساخت این ماهواره توسط دانشمندان دانشگاه صنعتی امیرکبیر درصورت پرداخت هزینه فاز اول آغاز می شود.« 

وی در ادامه تصریح کرد: »هر زمانی که هزینه ساخت فاز اول ماهواره برای دانشگاه واریز شود، در گام اول تیم های تخصصی ثابت و 

همچنین گروه های مختلف مقطعی از دانشجویان کارشناسی ارشد و دکتری تشکیل خواهد شد، البته باید بگویم نسخه جدید پیام2 

قابل مقایسه با نمونه قبلی نخواهد بود. البته باید به این نکته اشاره کنم که ساخت فاز اول نسخه جدید ماهواره پیام2 حداقل به طور 

میانگین یک سال طول خواهد کشید، البته برای به پایان رساندن این پروژه ملی باید برای چندسال متخصصان و نخبگانی را در 

اجرای این پروژه استخدام کنیم تا با توجه به تغییرات و مدل های جدید فرآیند تکمیل آن انجام شود.« معتمدی افزود: »برای ساخت 

ماهواره پیام2 نزدیک به 100 نفر از دانشگاهیان شامل دانشمندان، نخبگان و همچنین متخصصان در مقطع کارشناسی ارشد و 

دکتری مشارکت دارند، به طوری که یک تیم ۳0 نفره به صورت ثابت فعالیت می کنند و دیگر افراد نیز که از دانشجویان هستند، به طور 

مقطعی همکاری خواهند داشت.«

مدیرکل فرهنگی و امور اجتماعی نهاد نمایندگی

 مقام معظم رهبری در دانشگاه ها منصوب شد

مهدی مســـتاجران بـــا حکم معاون فرهنگی سیاســـی 

نهـــاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشـــگاه ها، به 

مدیرکل فرهنگی و امـــور اجتماعی نهاد نمایندگی مقام 

معظم رهبری در دانشـــگاه ها منصوب شـــد. 

همچنین در مراســـمی ضمن معارفه مهدی مســـتاجران 

از اقدامـــات ملـــک حســـین رحمانی، مدیرکل ســـابق 

فرهنگـــی و اجتماعـــی این نهاد قدردانی شـــد. 

مســـتاجران پیـــش از ایـــن، مســـئولیت دفتـــر نهـــاد 

نمایندگـــی مقـــام معظم رهبـــری را در دانشـــگاه های 

لرســـتان، پیام نور اســـتان اصفهان و فرهنگیان اصفهان 

برعهده داشـــته است. 

@دانشگاه f a r h i k h t e g a n d a i l y

زهرا رمضانی
روزنامهنگار


